



MSG Legal Experts meet to finalize key issues before MSG Leaders' Summit

The 10th Meeting of the Melanesian Spearhead Group (MSG) Sub-Committee on Legal and Institutional Issues (SCLII) was held at the MSG Secretariat Headquarters in Port-Vila, Vanuatu from 20th to 21st April 2015 this week.

The meeting was co-chaired by Mr Jean Creugnet of the Front de Libération National Kanak et Socialiste (FLNKS) of Kanaky-New Caledonia, and Mr William Soaki, Deputy Secretary for the Ministry of Foreign Affairs and External Trade (MoFAET) of Solomon Islands and was attended by legal experts from the membership of the Melanesian Spearhead Group.

In the opening ceremony this week, and on behalf of his Co-Chair, Mr Creugnet welcomed delegates from Papua New Guinea, Solomon Islands, Fiji, Vanuatu and FLNKS, as well as the MSG Secretariat staff. Mr Creugnet invited participants at the meeting to firstly observe a minute of silence, in remembrance of all the Melanesian brothers and sisters from Vanuatu affected by the Tropical Cyclone Pam, which hit the archipelago on the 13th March 2015.

He expressed his gratitude to the members and officials for their attendance and thanked them for their continuous commitment to the work of the SCLII and the unity of the MSG as a group.

Mr Creugnet reminded participants on the important role that SCLII has played in the past two years in advancing various initiatives that were presented to the MSG Leaders' for their endorsement at their 19th Summit in Nouméa, Kanaky-New-Caledonia.

He urged participants to observe the importance of more discussion on some of the key outstanding initiatives remaining under the SCLII agenda that need to be addressed and finalised before the 20th Leaders' Summit in Solomon Islands.

The SCLII Co-Chair said this important SCLII meeting will discuss several draft legal text in view of providing the necessary mechanisms for closer cooperation between the members of the MSG.

He said SCLII will discuss the Memorandum of Understanding for the Humanitarian & Emergency Response Coordinating Center (HERCC), an initiative developed since 2008 that has been made all the more current by the devastating tropical cyclone Pam. "Another one would be the Agreement Establishing the Regional Police Academy, in the works since 2011," said Mr Creugnet. He said another important issue for discussion are institutional issues such as the recruitment process of the Director General of the MSG Secretariat.

Mr Creugnet also took the opportunity to inform participants on the steady progress made in the promotion of legal cooperation between the MSG members. "All thanks to the signature, in June 2013, of the Treaty of Reciprocal Enforcement of Foreign Judgments, and of the Treaty on Custody and Maintenance of Children by the MSG Leaders, in Nouméa, New Caledonia," he added. He took the opportunity to urge members to combine their efforts in finalizing the other outstanding Agreements and Treaties for consideration, by the MSG Governing Bodies in their next meeting.

In addition to the Chairs' opening remarks and speaking on behalf of the Director General, Deputy Director General of the MSG Secretariat Mr Molean Kilepak extended the Secretariat's greetings to the Co-Chairs and delegates and called their attention on important matters tabled for their consideration.

He invited the Meeting to progress outstanding matters ready for the MSG Leaders' consideration in the coming Summit.

Deputy DG Kilepak said the MSG Secretariat looks forward to the outcomes of the MSG SCLII members and the recommendations that will be finalised to be presented to the coming MSG Leaders' Summit in Solomon Islands.

Mr Kilepak equally thanked all members for their continued support to the work of the MSG Sub-Committee of Legal and Institutional Issues which plays a vital role in addressing legal and institutional issues of the Melanesian Spearhead Group.

La Commission GFLM des Affaires Juridiques et Institutionnelles finalise les questions clés avant le Sommet des Dirigeants du GFLM

La 10ème Réunion de la Commission GFLM des Affaires Juridiques et Institutionnelles (CAJI/SCLII) s'est tenue au Bureaux du Groupe Fer de Lance Mélanésien, à Port Vila, Vanuatu, les 20 et 21 Avril 2015. Elle a été Co-Présidée par M. Jean Creugnet, du Front de Libération National Kanak et Socialiste (FLNKS) de Kanaky Nouvelle-Calédonie, ainsi que M. William Soaki, Secrétaire Adjoint au Ministère des Affaires Etrangères et Commerce Extérieur des Iles Salomon (MoFAET). Des experts juridiques des pays membres du Groupe Fer de Lance Mélanésien (GFLM) y ont participé.

Durant ses remarques d'ouverture, et au nom de son Co-Président et de lui-même, M. Creugnet a accueilli des délégués de Papouasie Nouvelle-Guinée, des Iles Salomon, du Vanuatu, du FLNKS et de Fidji ainsi que le personnel du Secrétariat du GFLM. M. Creugnet a invité par la suite, la Commission à observer une minute de silence, en recueillement et rappel de tous les frères et sœurs Mélanésiens du Vanuatu ayant été affectés par le Cyclone Tropical Pam, qui a frappé l'archipel le 13 Mars 2015.

Il a ensuite exprimé sa gratitude envers les membres et officiels pour leur participation et remercié pour leur engagement constant au travail de la CAJI et l'unité du groupe GFLM.

M. Creugnet a souligné le rôle important que la CAJI a joué, durant les deux dernières années, dans l'avancement de plusieurs initiatives, tel que l'ont approuvé les Dirigeants du GFLM lors de leur 19ème Sommet, qui s'est tenu à Nouméa, Kanaky Nouvelle-Calédonie.

Il a sollicité que les participants observent l'importance de certaines délibérations concernant des initiatives clés encore en suspens à l'ordre du jour de la CAJI et nécessitant des réponses et une finalisation avant le 20ème Sommet des Dirigeants aux Iles Salomon.

Le Co-Président de la CAJI a aussi rappelé que cette importante réunion de la CAJI débattrait de plusieurs textes juridiques afin de fournir les mécanismes nécessaires à une coopération rapprochée entre les membres du GFLM.

Il a annoncé que la CAJI délibèrerait du Protocole d'Entente (Convention/MOU) du Centre de Coordination de Réponses Humanitaires & d'Urgences (HERCC), une initiative développée depuis 2008, et qui devient plus que d'actualité suite aux dégâts du cyclone Pam au Vanuatu. « Un autre dossier concerne l'Accord constituant l'Académie Régionale de Police, en travaux depuis 2011 », a ajouté M. Creugnet. Il a déclaré que d'autres importantes affaires institutionnelles seraient à l'ordre du jour, tel que les procédures de recrutement du Directeur Général du Secrétariat du GFLM.

M. Creugnet a saisi cette opportunité afin d'informer les participants que des progrès constants sont effectués dans la promotion de coopération juridique entre les membres du GFLM. « Ce, grâce à la signature, en Juin 2013, du Traité d'Application Réciproque de Jugement Etranger, et du Traité sur la Garde et le Suivi de l'Enfance, par les Dirigeants du GFLM, à Nouméa, Nouvelle-Calédonie », a-t-il déclaré. Il a ensuite sollicité plus d'efforts de la part des membres afin de finaliser les autres Accords et Traités pour examen par le Conseil d'Administration du GFLM durant leur prochaine réunion.

En plus des remarques des Co-Présidents et faisant sa déclaration au nom du Directeur Général, le Directeur Général Adjoint du Secrétariat du GFLM, M. Molean Kilepak a offert les salutations du Secrétariat aux Co-Présidents et délégués, avant d'attirer leur attention sur les questions importantes soumises à leur examen.

Après quoi, il a invité la Commission à faire progresser les questions en suspens afin qu'elles soient prêtes à être soumises aux Dirigeants lors de leur prochain Sommet.

DG Adjoint Kilepak a ajouté que le Secrétariat du GFLM attends avec anticipation le compte-rendu de la CAJI du GFLM et les recommandations qui y seront finalisées pour être présentées au prochain Sommet des Dirigeants aux Iles Salomon.

M. Kilepak a également remercié les membres pour leur soutien continu du travail de la Commission des Affaires Juridiques et Institutionnelles qui a joué un rôle vital dans l'adresse des questions juridiques et institutionnelles du Groupe Fer de Lance Mélanésien.

Port Vila, Republic of Vanuatu